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primer lloc–, La Generalitat gestionarà l’activitat firal desenvo-
lupada en la infraestructura, mitjançant una societat en règim 
de col·laboració publicoprivada –és a dir, que també queda 
clar– i de la mà d’un o més socis tecnològics triats mitjançant 
un procés de diàleg competitiu amb especialistes del sector, 
dels previstos en la llei de contractes de les administracions 
públiques, i estem treballant .

La cessió de l’activitat a l’operador resultant del procés desen-
cadenarà la dissolució de l’actual patronat de Fira València, 
que es compromet a continuar desenvolupant la gestió del 
recinte durant el període transitori, així com a garantir que el 
rescat de la concessió actual de l’entitat firal no genere drets 
indemnitzatoris . Ho vaig repetir no fa massa, al senyor Pastor; 
vull tornar-ho a repetir perquè ho tinguem clar, no?

Quant a l’interés que vosté mostra d’algunes empreses, n’han 
hagut, concretament, una francesa que ha vingut, ha visitat la 
fira i n’està interessada. Per un altre costat, hem tingut contac-
tes, jo, concretament, com a conseller, en fira Frankfurt, i el 
director general de Comerç i Consum en la fira de Milà. I, ales-
hores, estem treballant i estem veient moltíssimes possibili-
tats perquè les nostres fires tinguen eixe potencial internacio-
nal i que ajude a dinamitzar la nostra economia i que siguen un 
referent de potenciar la mateixa . Per tant, estem treballant .

Però també he d’anar al principi . Sense l’assumpció del deute, 
és a dir, sense l’aprovació del decret 7 no podrem desenvo-
lupar el decret 8 i, per tant, haurem d’atendre a tindre eixe 
decret resolt, és a dir, l’assumpció del deute, per a iniciar tot el 
procés de tancament d’eixe diàleg competitiu perquè el model 
que s’ha aprovat en aquesta cambra o que els decrets llei que 
hem aprovat en aquesta cambra, respecte al model que volem, 
doncs, l’haurem d’anar dissenyant . . . Darrere de l’1, el 2 .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies .

Senyor Antoni Subiela, per al conseller de transparència i 
responsabilitat .

Senyor Subiela, té vosté la paraula .

El senyor Subiela Chico:

Gracias, presidente .

Buenas tardes, conseller .

Mire, la transparencia no es solo un elemento de control 
democrático, sino también de lucha contra la corrupción . 
Pero parece que a este Consell no le hace falta . Me imagino 
que, como dijo el señor Soler al principio de legislatura y 
usted compartía, están ustedes…, este Consell del botànic 
está hecho de otra pasta, que la honradez se les supone .

¿Y por qué le digo esto, señor Alcaraz? (Soroll de papers) Mire, 
«El consell de transparencia adolece, prácticamente desde su 

nacimiento, de los medios con los que debería dotarse a esta 
institución para que su funcionamiento fuera el adecuado; 
una circunstancia que ha venido provocando un considerable 
retraso en la resolución de las reclamaciones presentadas .»

«El gobierno valenciano no demuestra demasiadas intenciones 
de potenciar este instrumento de control, incómodo para sus 
propias funciones . Atendió las primeras quejas de los conseje-
ros y aportó una serie de medios que están resultando comple-
tamente insuficientes a la vista de los resultados.»

«El presidente del consejo de transparencia, Ricardo García 
Macho… Han pasado tres años desde que iniciaran su acti-
vidad, pero sus quejas siguen siendo las mismas», tres años, 
señor conseller .

Y lo último: «El colapso del consell de transparencia obliga al Síndic 
de Greuges a intervenir . La resolución del síndic viene a poner de 
relieve la situación de colapso en el que se encuentra este órgano . 
La falta de medios para atender los cientos de reclamaciones que 
tienen que ver con el buen gobierno y el acceso a la información 
fue denunciada desde el minuto uno por los propios miembros 
del organismo independiente .» (Soroll de papers)

«El presidente del consell de transparencia admitió, en 
declaraciones a este diario, que se encuentra en una situa-
ción límite . “Estamos ahogados –decía”, dijo, y responsabi-
lizó directamente a la conselleria de transparencia, de la que 
dependen orgánicamente .»

«Según una denuncia, que no es nueva, el departamento que 
dirige Manuel Alcaraz ha obstaculizado su labor a no dotar-
les de los recursos necesarios . Según el presidente, la conse-
lleria les ve como rivales, ya que un consejo fuerte haría más 
evidente que la conselleria es innecesaria . “En una democracia 
que funcione, difícilmente se justifica una conselleria de trans-
parencia, porque la propia administración debe ser contro-
lada por un organismo independiente .”»

Por eso, le pregunto, señor conseller, ¿qué medidas inmedia-
tas tiene pensado aplicar el consell de transparencia para 
solucionar el colapso que sufre el consell de transparencia?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Subiela .

Li contestarà el conseller de transparència .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

No le va a gustar lo que le voy a decir . Negamos la idea de 
colapso. Existen dificultades, las hemos reconocido siempre. 
Respeto profundamente las declaraciones del presidente, 
aunque no concuerda exactamente con lo que dice la memo-
ria . Le aconsejo que lea la memoria, antes que los titulares de 
los periódicos . Estamos en una vía de avance y creo que no se 
puede hablar de colapso . (Aplaudiments)
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El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Senyor Subiela, per a acabar de formular la pregunta .

El senyor Subiela Chico:

Sí, gracias, presidente .

Pues, venir para esto, señor conseller… Como decía aquel, ir 
pa na es tontería .

Mire, si la transparencia se toma como una moda pasajera, 
pues, pasan cosas como la del consell de transparencia, que se 
queda en un titular…

El senyor president:

Senyories, demane un poquet de silenci per a poder escol-
tar la pregunta del senyor Subiela . (Se sent una veu que diu: 
«Vuelve a empezar.»)

Disculpe vosté, senyoria .

El senyor Subiela Chico:

Pues, eso, que se queda, lo que usted ha dicho, en un titular 
vendible y poco más .

Un gobierno o un consell que se considere democrático, 
señor Alcaraz, pues, debe, primero, prestar la información; 
segundo, disponer los medios para poder acceder a esa infor-
mación; y, tercero, disponer los mecanismos de denuncia, 
en caso de que no se pueda acceder a esa información . De lo 
contrario, pues, se podrá llamar un gobierno, pero, segura-
mente, no se podrá llamar democrático .

La sociedad valenciana quiere una administración eficaz, quiere 
una administración abierta y quiere una administración parti-
cipativa. Y ustedes tienen un recurso, como el consell de trans-
parencia, que lo menosprecian, que no lo usan, simplemente 
porque no fue idea suya; y eso, señor conseller, se llama secta-
rismo excluyente, muy típico, desde luego, del nacionalismo .

Y termino, señor conseller, porque ya estamos en amarillo . No 
se trata de parecer transparentes, ni siquiera se trata de pare-
cer participativos, ni siquiera, mire lo que le digo, se trata de 
parecer honrados, señor conseller; simplemente, hay que serlo .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Subiela .

Li respondrà l’honorable conseller .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Nunca entenderé a aquel diputado que, para defender ideas 
adecuadas, tiene que sobreactuar. Y me gustaría…, sé que ni 
debo ni puedo ni es aconsejable… (Veus) Lo digo…

El senyor president:

Senyories, un poquet de silenci per a…

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

Bueno, «preguntarle que me dijera cuáles son las funciones 
del consejo de transparencia» . Mire, mire, usted ha dicho una 
cosa que le ha delatado: «no lo usan» . Efectivamente, no lo 
usamos, porque hemos preservado siempre la absoluta inde-
pendencia, que es lo fundamental del órgano .

Que usted me diga que carece de recursos, yo soy el primero 
que lo reconozco, como tantas otras cosas de este gobierno 
y de esta comunidad autónoma. Y, si digo las razones, me van 
a decir que echo fondo de armario y que me quejo, que soy 
victimista y, por supuesto, que es porque soy nacionalista, 
pues, entonces, para qué lo voy a decir, (veus) para qué lo voy 
a decir .

Le diré, sin embargo, algunas cosas . La ley –les aconsejo que 
lean la ley– establece el consejo dentro de un sistema general 
de transparencia, con unas funciones sobrecargadas, más allá 
que cualquier otro consejo de España. Y ese es un problema. 
No les he visto, a su grupo, presentar una enmienda de modi-
ficación de la ley, si tanto le hace sufrir. Hágalo, hágalo. (Veus) 
No, no, es que los recursos están en función de las cosas que 
dice la ley que tienen que hacer .

De todas maneras, colapso, cuando se han resuelto 180 
reclamaciones en dos años, cuando se han elaborado 20 
informes, no es, me parece, la mejor definición.

El número es creciente, afortunadamente, porque la ciuda-
danía confía en ese órgano y yo también confío plenamente . 
El índice de reclamaciones está en 0,35 por habitante, de las 
más bajas de España .

Cuando llegamos al gobierno, le recuerdo, nos encontramos 
con esta ley, y nunca, nunca me habrá oído usted decir que yo 
no iba a aceptar esa ley porque no la habíamos hecho noso-
tros . Me puse a aplicarla desde el primer día, y le reto a que 
diga lo contrario . Bueno, usted dice que no . Dígame cómo . 
Dígame cómo .

Hombre, entre otras cosas pudimos dilatar el momento de 
poner en marcha el consejo, y fuimos los primeros en instar a 
esta cámara para que eligieran a sus miembros . Incluso esta 
cámara decidió incrementar en un uno más el consejo .

Se creó una oficina de apoyo técnico y administrativo, actual-
mente con cinco funcionarios, una asesora jurídica espe-
cializada, con dedicación exclusiva al consejo. Modificamos 
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puntualmente la ley, para que los consejeros pudieran cobrar 
dietas e indemnizaciones, porque la ley no ha previsto la 
posibilidad de que tuvieran dedicación exclusiva .

Este año hay un programa presupuestario específico para 
el consejo, que se ha dotado con 150 .000 euros, que gestio-
nan los miembros del consejo de transparencia . En este 
momento, el índice de gasto, ¿sabe usted cuál es? El 8%. No, 
no, «como nosotros», no. Yo le estoy diciendo lo que hay.

Y estamos dispuestos a preservar absolutamente la indepen-
dencia en el gasto. Y disponen de unas instalaciones, no las 
perfectas, igual que otro mucho personal de mi conselleria, 
pero que pronto ese problema se va a arreglar, constando de 
unos despachos nuevos .

La solución, en definitiva, del conjunto del problema es 
una nueva ley. Y estamos trabajando en esa ley. Una ley de 
gobierno abierto, que modifique de raíz los problemas reci-
bidos de la anterior ley. Yo respeto mucho al presidente, lo 
acabo de decir, pero tendrán que distinguir entre lo que es 
una opinión legítima y…

El senyor president:

Senyoria .

El senyor conseller de Transparència, Responsabilitat 
Social, Participació i Cooperació:

…y lo que son unos hechos que se atengan a la ley . Él quiere 
que modifiquemos la ley en un sentido, y nosotros discrepa-
mos democráticamente .

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller . (Aplaudiments)

Passem a la següent pregunta, que formula l’il·lustre dipu-
tat Vicente Casanova, a l’honorable conseller d’educació . 
Senyoria, té vosté la paraula .

El senyor Casanova Claramonte:

Gràcies, senyor president .

Senyor conseller, la veritat és que no sé ja… Supose que 
estem avorrint la gent amb esta pregunta, però és que fa dos 
mesos li la feia, la pregunta, i ara li l’he de tornar a fer .

Perquè malauradament davant de la falta d’informació tant 
a la comunitat educativa d’Almassora com a estes Corts, i 
ateses les notícies contradictòries que vostés estan donant 
sobre la situació del projecte, que no oblidem que està para-
litzat des del gener de 2017, és a dir fa díhuit mesos, no tinc 
més remei que insistir i demanar-li de nou que ens diga de 
veritat quina és la situació real actual del projecte i quan van 

vostés a licitar, adjudicar i acabar les obres del col·legi Regina 
Violant, d’Almassora .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Casanova .

Li contestarà l’honorable conseller .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

Gràcies, senyor diputat .

Falta d’informació no deu tindre, perquè té accés a tota la 
informació que vosté demanda, i a més a més li contestem 
totes les preguntes, com també es contesta al conjunt de la 
comunitat educativa .

Este mateix matí, avui mateix, el secretari autonòmic atenia 
en la ràdio, en À Punt, no només les preguntes dels periodis-
tes, sinó també de la mateixa AMPA directament, en persona, 
que és el que fem nosaltres, donant la cara .

Mire, li vaig dir ja el dia 18 d’abril que era evident que, tal com 
establix la llei davant la situació en què es troba el centre, 
i ja n’hem parlat en moltes ocasions, una vegada resolt el 
contracte, la direcció facultativa, la inspecció de l’obra i 
l’empresa haurien de dictar conjuntament l’acta de liquidació .

I que una vegada tinguérem eixa acta de liquidació, s’iniciaria 
ja la licitació del projecte . Això és el que ja li vaig dir, perquè 
puga ser adjudicada a una altra empresa i, per tant, que una 
altra empresa acabe l’obra que l’empresa actual no ha acabat .

Doncs, avui ja estic en disposició de dir-li que ja hem arribat 
a eixe punt en què tant l’empresa com els arquitectes, tant 
el municipal com el de la territorial, han arribat a un acord . 
És un acord verbal de moment, però sí que és un acord, en el 
qual van a liquidar ja les comissions de liquidació i, per tant, 
començarem la licitació perquè s’adjudique l’obra a una altra 
empresa .

El senyor president:

Gràcies, conseller . (Aplaudiments)

Acabarà de formular la pregunta?

El senyor Casanova Claramonte:

Sí, mire, senyor conseller, dos coses . Clar, informació, docu-
mentació que li he demanat, no me l’han donada encara . Igual 
vosté pensa que me l’han donat i no me l’han donat . O siga, 
no me l’han donat . La primera és eixa . A mi no me l’han donat . 
Primera .


